

Bosanski jezik:

Polazna tačka naše transferzale nalazi se u Tušilima (1200 metara n/v) na planini Visočici. Visočicu smatraju prirodnom granicom između Hercegovine i Bosne. Ime je dobila po svojim brojnim markantnim vrhovima. Najviši vrh je Džamija (1967m n/v) a nama je posebno zanimljiv treći po visini, Vito (1960 m n/v). Oivičena je rijekama Ljutom, Neretvom i nama interesantnom Rakitnicom. Visočica je omiljena zbog svojih brojnih pašnjaka, i poznata je po nekropoli stećaka.

Od planinarskog doma „Vrela- Tušila“ preko livade, kroz listopadnu šumu i pored izvora dolazimo do prirodnog amfiteatra, kojeg mještani zovu Kaoca. Dok uživamo u pogledu na vrh Vito, mislimo da do njega možemo stići jako brzo ali treba savladati eksponirani uspon sa siparom.

Nakon 2,5-3 sata uživamo u pogledu sa vrha Vito. Pogled seže na Vranicu, Čvršnicu, Prenj, Zelengoru , Leliju, Treskavicu, Trebević, i nama zanimljivu Bjelašnicu.

Nastavak transferzale je grebenom do vrha Drstva (1808m n/v). Osim što možemo da uživamo u pogledu na kanjon Rakitnice moramo biti i veoma oprezni u prelasku grebena. Sa Drstve silazimo u selo Bobovica i pratimo stazu do početka silaska u kanjon.

Kanjon Rakitnice razdvaja Visočicu i Bjelašnicu i dom je za čak 32 endemske biljne vrste. Dužina mu je 26km i počinje na visini 1120m n/v a završava na 320m n/v. Jedan je od najdubljih kanjona u Evropi.

Strmom stazom silazimo u kanjon uz dosta opreza. Nakon prelaska mosta penjemo se, sad već na strani Bjelašnice. Nama je teško opisati tu prirodnu ljepotu tako da je morate doživjeti sami.

Preko Donjeg Lukomira stižemo u selo na najvišoj nadmorskoj visini u Bosni i Hercegovini Lukomir (1 495m n/v). Tokom uspona možemo da se divimo pogledu na kanjon i na greben Visočice koji smo prešli u prijepodnevnim satima.

Autentični izgled kamenih kuća uljepšava nekropola stećeka pored sela. U ovom idiličnom selu prespavat ćete prvu noć.

Transferzala vas dalje vodi put drugog po visini Bjelašničkog vrha Krvavac (2062m n/v). Bjelašnica je planina u centralnom dijelu Bosne i Hercegovine. Prekrivena je snijegom od novembra do maja, a nekada i u ljetnim mjesecima i otud dolazi objašnjenje za njeno ime. Najviši vrh je Opservatorija (2 067m n/v) na kojem se nalaza najstarija meteorološka stanica u Bosni i Hercegovini, osnovana 1894 godine, tako da je vrh Bjelašnice najviša stalno naseljena tačka u Bosni i Hercegovini.

Put vas vodi preko Dugog polja na Gredu i sam vrh Krvavac. Uživajte u pogledu na planine od Zvijezde preko Lelije, Prenja, Veleža, Čvršnice do Vlašića.

Nastavljate dalje do Sitnika i dolazite do drugog konačišta Stanari (1 585m n/v). Treći dan vas transferzala vodi preko Karamustafinih čaira i Međeđe lokve put planine Igman.

Igman, sa najvišim vrhom Crni vrh(1 502m n/v), vas dočekuje sa svojom hladovinom guste crnogorične šume.

Preko Javornika dolazite do Malog polja i naše planinske kuće na 1 246 m n/v.

Tri dana provodite na tri potpuno različite planine i u imponantnom kanjonu. Potrebno je prepješačiti 45 km, polazna tačka na 1200m n/v, najniža tačka 1000m n/v, najviša tačka 2062m n/v i krajnja tačka 1246m n/v.

Transferzala se ne preporučuje neiskusnim, kondiciono nespremnim i osobama koje se plaše visine.

Prelazak transferzale se preporučuje isključivo u ljetnim mjesecima iz sigurnosnih razloga.

Kontrolne tačke su:

KT1 dom Vrela-Tušila

KT2 Vito

KT3 Drstva

KT4 kanjon Rakitnice

KT5 Lukomir

KT6 Krvavac

KT7 dom Sitnik

KT8 dom Stanari

KT9 dom Javornik

KT10 Malo polje, dom PSK Prijatelj prirode

English language:

The starting point of our transfersal is located in Tušila (elevation 1200m) on Visočica mountain. From the mountain hut "Vrela-Tušila" through the meadow, after that through the deciduous forest and by the wellhead, you come to the natural amphitheater, among the locals also known as Kaoca.

While enjoying the view of the Vito peak, you think that you can reach it very quickly, but you have to overcome a tough climb before. The transfersal continues from the ridge to the top of Drstva (elevation 1808m). Besides of enjoying the view of the Rakitnica Canyon, you must be very careful when crossing the ridge. From Drstva you descend to the village of Bobovica and follow the path until the beginning of the downhill to the canyon.

The Rakitnica Canyon divides Visocica and Bjelasnica.

The length is 26 km and it begins at a height of 1120m and ends at height of 320m. It is one of the deepest canyons in Europe.

With a lot of caution, you walk down into the canyon. After crossing the bridge, you start climbing now on the Bjelašnica side. Via Donji Lukomir you arrive at the village at the highest altitude in Bosnia and Herzegovina – Lukomir (1495m). During the climbing, you can enjoy the view of the canyon and the ridge of Visočica, which you crossed in the afternoon.

The necropolis of "stećak" near the village enhances the authentic look of stone houses. In this idyllic village you will spend the first night. The transfersal continues along the second in the height of the Bjelašnica peak - Krvavac (2062m). Bjelašnica is a mountain in the central part of Bosnia and Herzegovina.

It is covered with snow from November to May, and sometimes even in the summer months, and from there comes an explanation for her name. The highest peak is the Observatory (2067m) where

the oldest meteorological station in Bosnia and Herzegovina was found, founded in 1894, so that the top of Bjelašnica is the highest inhabited place in Bosnia and Herzegovina.

The way leads you through Dugo polje to Greda and the very top Krvavac. You can enjoy the view of the many mountains, from the Zvijezda through Lelija, Prenj, Velež and Čvrsnica to Vlašić.

Then you proceed to Sitnik and reach the second place for overnight stay - Stanari (1 585m). On the third day you transfer through the Karamustafini Čairi and Međeđa lokva towards the Igman Mountain. Igman mountain, with its highest peak Crni Vrh (1 502m), welcomes you with its shade of thick evergreen forest. Through Javornik you will reach Malo Polje and our mountain hut at 1246 m.

You spend three days in three completely different mountains as well as and in the imposing canyon. It is necessary to overpass 45 km, the starting point is at elevation of 1200m, the lowest point at 1000m, the highest point of 2062m and the endpoint of 1246m.

This transversal is not recommended for inexperienced, conditionally unacceptable, and people who are afraid of heights.

Crossing the transversal is recommended only in the summer months for security reasons. Checkpoints on this transversal are:

KT1 - Vrela-Tušila mountain hut

KT2 - Vito.

KT3 - Drstva.

KT4 - Rakitnica canyon

KT5 - Lukomir

KT6 - Krvavac

KT7 - Sitnik mountain hut

KT8 - Stanari mountain hut

KT9 - Javornik mountain hut

KT10 - Malo Polje, PSK "Priatelj prirode" mountain hut

Deutsche Sprache:

Der Startpunkt für unseren Wanderweg befindet sich in Tušila (1.200m) auf dem Berg Visočica. Visočica gilt als natürliche Grenze zwischen Herzegowina und Bosnien. Sie erhielt ihren Namen durch ihre zahlreichen brillanten Gipfel. Der höchste Gipfel heißt Džamija (1 967m), aber wir sind besonders interessiert an dem dritthöchsten Gipfel namens Vito auf 1 960 m Höhe. Visočica ist von den Flüssen Ljuta, Neretva und Rakitnica umgeben. Außerdem ist der Berg Visočica bekannt für seine zahlreichen Weiden sowie für seine Stećak-Nekropole.

Von der Berghütte Vrela-Tušila über die Wiese, durch den Laubwald und neben der Quelle kommen wir zum natürlichen Amphitheater, das die Einheimischen Kaoca nennen. Während wir den Ausblick auf den Gipfel Vito genießen, denken wir, dass wir ihn sehr schnell erreichen können, aber wir müssen den exponierten Aufstieg mit Schüttgut meistern.

Nach zweieinhalb bis drei Stunden genießen wir den Ausblick von der Spitze des Vito. Der Blick geht zurück nach den Bergen Vranica, Čvrsnica, Prenj, Zelengora, Lelija, Treskavica, Trebević und Bjelašnica.

Der Wanderweg führt uns weiter die Bergwand entlang bis zur Spitze Drstva (1 808m). Abgesehen davon, dass wir den Ausblick auf die Schlucht Rakitnica genießen können, müssen wir beim Überqueren der Bergwand sehr vorsichtig sein. Von der Spitze Drsta steigen wir in das Dorf Bobovica ab und folgen dem Pfad bis zum Beginn des Abstiegs in die Schlucht.

Die Schlucht Rakitnica trennt die Berge Visočica und Bjelasnica voneinander und beherbergt gleichzeitig 32 endemische Pflanzenarten. Die 26 km lange Strecke beginnt bei der Höhe von 1 120 m und endet bei 320 m. Außerdem gehört diese Schlucht zu den tiefsten Schluchten Europas.

Der steile Pfad führt uns mit großer Vorsicht in die Schlucht. Nachdem wir die Brücke überquert haben, befinden wir uns bereits auf der Seite vom Berg Bjelašnica. Es ist schwer für uns, diese natürliche Schönheit zu beschreiben, so dass wir Ihnen gerne empfehlen, sie selbst zu erleben.

Über das Dorf Donji Lukomir gelangen wir zu dem höchsten Dorf in Bosnien-Herzegowina Gornji Lukomir (1.495 m). Während des Aufstiegs können wir den Blick auf die Schlucht und die Bergwand von Visočica bewundern, die wir am Vormittag überquert haben

Das authentische Aussehen der Steinhäuser verschönert die Nekropole von Stečak in der Nähe des Dorfes. In diesem idyllischen Dorf schlafen wir über Nacht.

Der Wanderweg führt uns weiter zu dem zweitgrößten Gipfel auf dem Berg Bjelašnica namens Krvavac auf der Höhe von 2 062m.

Bjelašnica ist ein Berg im zentralen Teil von Bosnien und Herzegowina, der von November bis Mai und manchmal auch in den Sommermonaten mit Schnee bedeckt ist. Daher kommt die Erklärung für seinen Namen. Der höchste Gipfel ist das Observatorium (2 067 m), in dem sich die älteste meteorologische Station in Bosnien und Herzegowina befand, die 1894 gegründet wurde. Außerdem gilt dieser Gipfel von Bjelašnica als die höchste dauerhafte Siedlung in Bosnien und Herzegowina.

Der Weg führt uns über Dugo polje und Greda bis zum Gipfel Krvavac. Immer noch können wir den Blick auf die Berge Zvijezda, Lelija, Prenj, Velež, Čvrsnica und Vlašić genießen.

Wir wandern weiter nach Sitnik und erreichen unsere zweite Unterkunft, die Berghütte Stanari (1.585 m). Über die Landschaften und die fantastischen Ausblicke von dem zweiten Tag schreiben wir nicht, Sie müssten sie unbedingt selbst erleben.

Am dritten Tag führt der Wanderweg über Karamustafina čaire und Međeđe Lokve bis zum Berg Igman. Igman mit dem höchsten Gipfel Crni vrh (1 502 m), erwartet uns mit seinem Schatten von dichten Nadelwäldern. Über Javornik erreichen wir Malo polje (das kleine Feld) und unser Berghaus auf 1.246 m Höhe.

Diese Wanderung wird für erfahrene Menschen in guter Kondition ohne Höhenangst empfohlen.

Dieser Wanderung wird nur in den Sommermonaten aus Sicherheitsgründen empfohlen.

Checkpoints sind:

KT1 Berghütte Vrela-Tušila

KT2 Vito.

KT3 Drstva.

KT4 Schlucht Rakitnica

KT5 Lukomir

KT6 Krvavac

KT7 Berghüte Sitnik

KT8 Berghüte Stanari

KT9 Berghüte Javornik

KT10 Malo polje, Berghaus PSK – Wanderverein Naturfreunde "Priatelji prirode"